
چهرهحاشیه

امین فرج پور- شهروند|  ظاهرا سینمای ما 
نیاز دارد که درگیر حاشیه باشد؛ و بی حاشیه روز و 
روزگارش نمی گذرد. نمونه اش همین ماجرای رفع 
توقیف از فیلم ها؛ که همان قدر حاشیه ساز بوده که 
توقیف کردن شان. در واقع به نظر می رسد اتفاقات 
در این سینما اهمیت چندانی ندارند و اهمیت هر 
رخدادی به میزان حاشیه ای است که می تواند وارد 
جریان سینمای ایران شود. این را در قضیه اکران 

فیلم توقیفی خانه دختر می بینیم.
چند  سال درخواســت عمومی بیشتر هواداران 
ســینما رفع توقیف ایــن فیلم بود. ایــن فیلم با 
ســناریوی جذاب پرویز شــهبازی کــه در زمان 
نخستین نمایشش درجشنواره فجر سه سال پیش 
مورد توجه قرار گرفت، در تمام این سه سال به دلیل 
توقیفش برای مجموعه ارشــاد حاشیه ساز بود. در 
حقیقت ارزش ها و کیفیت این فیلم و نوع مواجهه 
موجزش با مضمون چنــان زیبا و ظریف پرداخت 
شده بود که بعد از نمایش جشنواره ای توقیف این 
فیلم را تصور نیز نمی شــد کرد؛ و ممکن نبود فکر 
کنی این سینما تساهل را تا این حد زیرپا گذاشته 
باشــد که مواجهه ای چنین پرده پوشانه و ظریف 
نیز در فیلمی با موضوعی چنین ملتهب می تواند 
پیامدی چون توقیف داشته باشــد، اما این اتفاق 
افتاد و حاشیه ای سه ساله به سینمای ایران تحمیل 
شــد؛ و شــگفت این که رفع توقیف این فیلم نیز 
مولد حاشیه بود؛ و این نکته ما را به ابتدای مطلب 
بازمی گرداند که: ظاهرا ســینمای ما نیاز دارد که 

درگیر حاشیه باشد!
سوختن خانه دختر

روز گذشــته خبرگزاری آنا در گزارشی نوشت 
که اعمــال اصلاحیه ها و تغییــرات در فیلم خانه 
دختر باعث سوختن فیلم شده اســت. اشاره این 
خبرگزاری بــه انتقاداتی بود که در رســانه های 
مجازی به تغییــرات این فیلم شــده؛ و به  گفته 
شــماری از منتقدان فیلم را گنــگ و مبهم کرده 
است. نکته مهم درباره این انتقادات اما اینجاست 
که به رغم آســیب های طبیعی هر نوع ممیزی و 
سانسوری، اما در زمان نمایش جشنواره ای فیلم هم 
معضل اجتماعی مطرح شده در فیلم آنچنان صریح 
و بی پرده با تماشاگر در میان گذاشته نشده بود؛ و 
اتفاقا آن زمان نیز انتقاداتی مبنی بر محافظه کاری 
و بیان گنگ فیلم مطرح شــده بــود؛ و حالا تکرار 
همان انتقادات به بهانه سانســور فیلم چیزی جز 
همان نکته نیاز ســینمای ایران به حاشیه سازی 
نمی تواند باشــد؛ به خصوص که تهیه کننده فیلم، 
محمد شایســته همین دیروز به »شهروند« گفت 
که اصلاحات واردشده به این فیلم، هیچ لطمه ای 
به فیلمنامه اولیه وارد نکرده و تنها دودقیقه از این 
فیلم برای اکران عمومی سانسور شده است. اشاره 
شایســته ناظر به این نکته است که سه سال پیش 
هم خانه دختر فیلمی چنــدان طولانی نبود و در 
زمانی کمتر از 80دقیقه روی پرده آمده بود؛ و حالا 
حذف دو دقیقه نمی تواند به یکباره فیلمی را چنین 

الکَن کند. 
چرا سانسور؟

نکته حاشیه ای و البته مهم در این میان چرایی 
اعمال ممیزی بر فیلمی مثل خانه دختر اســت. 
این را به عنوان یک پرانتــز در میان بحث اصلی به 
شــمار آوریم که اصلا چرا باید خانه دختر سانسور 

شود؟ گیرم بخواهیم حرف های شهرام شاه حسینی 
کارگردان فیلم را که روز گذشته در همین صفحه 
به »شهروند« گفته بود؛ »اصلا ماجرای آزار خانگی 
دختر توسط پدرش در زمان ساخت فیلم اولویت 
روایی داستان نبوده« نادیده بگیریم و فرض کنیم 
فیلم با تمرکز روی همین نکته ساخته شده است. 
حتی بــا چنیــن پیش فرضی هم سانســور خانه 
دختر منطقی به  نظر نمی رســد. در شرایطی که 
موضوعاتی از این دســت نه تنهــا در جامعه ما رخ 
می دهند بلکه همــه در حوزه حوادث رســانه ها 
منتشر، تحلیل و پیگیری می شوند )چنانچه در یک 
جست وجوی گذرا درباره این موضوع در اینترنت 
در یک ماهه اخیر به بی شــمار خبر با این مضمون 
برمی خوریم که در رســانه های رسمی درج شده 
است(؛ این پرسش پیش می آید که چرا نباید این 
چنین موضوعاتی در قالب فیلم و سینما به تصویر 
کشیده شوند؟ این ســوالی است که بارها به طرق 
گوناگون از مســئولان پرسیده شــده و هربار نیز 

بی جواب مانده است.
ریشه های انتقادات

وقتی علی جنتی وزیر سابق ارشاد در گفته هایی 
صریح به خانه دختر اشــاره کرد و عنوان داشت که 
این فیلم نمی تواند روی پرده بیاید؛ شــاید کمتر 
کسی فکر می کرد پرونده رفع توقیف فیلم چندماه 
بعد از این گفته ها به جریان افتد، اما این اتفاق رخ داد 
و خانه دختر که در طول سه سال توقیفش بعد از هر 
بازبینی مهر توقیفی محکم تر می خورد، روی پرده 
آمد، بدبینان را به این نتیجه رســاند که فیلم قطعا 
قلع و قمع شده؛ و قطعا این فیلم کمترین نشانی از 
آن فیلم توقیف شده ندارد. به خصوص که گفته شده 
بود این فیلم با تغییر تدوین و تصویربرداری مجدد 
برخی از سکانس ها می تواند پروانه نمایش دریافت 
کند. حکمی که بی شک خبر از سوزاندن خانه دختر 
می داد. موج انتقادات نســبت به نسخه فعلی فیلم 
هم ریشه در این موضوع دارد. این درحالی است که 
نسخه اکران شده تفاوت چندانی با نسخه نمایش 

داده شده در روزهای جشنواره ندارد.
خانه دختر شماره 2

بعد از انتشــار موج انتقادات مجــازی به اکران 
خانه دختر، در بعدازظهری دلگیر به تماشای خانه 
دختر رفتیم؛ در سالنی پر و شگفت که نه  تنها فیلم 
چندان نشانی از آن قلع و قمع شدن ها نداشت بلکه 

تماشــاگران نیز در مواجهه با فیلم مشکل و انتقاد 
چندانی نداشــتند. در حقیقت بعد از دیدن خانه 
دختر به این نتیجه رســیدم که تماشــاگری که 
خانه دختر ورســیون اصلی را در جشنواره ندیده 
و اولین بار با این نســخه برخــورد می کند، نه تنها 
در پیگیری روند داستان مشکل چندانی نخواهد 
داشــت که حتی نمی تواند این نکته را دریابد که 
این فیلم در چه بخش هایی به تیغ سانسور گرفتار 
آمده اســت. این به این معناست که خانه دختری 
که روی پرده آمده یک فیلم خودبســنده است و 
حذف شــدن مضمون ارتباط با محارم که آن را به 
دام توقیــف انداخت، تفاوتی در کیفیت نســخه 
فعلی ایجاد نکرده اســت؛ با این توضیح که این بار 
با فیلمی طرفیم کــه در آن اصلا چنین موضوعی 
وجود ندارد؛ اما در سوی دیگر مشکل اصلی را با این 
فیلم آنهایی دارند که ورسیون اصلی را دیده و البته 
از نوع رازگشایی آن در اواخر روایت خوششان آمده 
که این گروه نسخه فعلی را در قیاس با آن ورسیون 
الکن می بینند که اینان نیز البته اگر با ذهنی باز و 
خالی به تماشای این فیلم بنشینند، مطمئن باشید 
به این نتیجه خواهند رســید که فیلم فعلی نیز در 
نوع خود یک فیلم مستقل از قبلی است و به عبارت 
بهتر سانسور خانه دختر به جای این که آسیب قابل 
اشــاره ای به فیلم وارد آورده باشد، باعث خلق یک 

فیلم دیگر و متفاوت از فیلم قبلی شده است.
باریکه راه

شهرام شاه حســینی که چندی پیش در پاسخ 
به درخواســت ارشــاد مبنی بر لزوم فیلمبرداری 
مجدد چند سکانس  گفته بود، نه  تنها با این مسأله 
مشــکلی ندارد، بلکه این کار را برای رفع شبهه ها 
لازم می دانــد و درواقع تصویربــرداری مجدد را 
ضربه ای برای فیلم نمی پندارد و معتقد اســت که 
آسیبی به فیلم وارد نخواهد شد؛ ظاهرا هنوز هم بر 
همان عقیده اش مانده؛ چنان که در اینستاگرامش 
نوشــت: »مخاطبی که در خانه دختــر به دنبال 
بدرفتــاری پدر بــه دخترش به ســینما می رود، 
دست خالی برمی گردد؛ زیرا موضوع و مسأله فوق 
هرگز در فیلمنامه خانه دختــر مطرح نبود و من 
نیز کوچکترین اشــاره ای به آن نداشتم.« اما برای 
آنهایی که حتی با این سخنان نیز این انتقاد را وارد 
می دانند که خانه دختر بــا روی پرده آمدن مجوز 
سوختنش را به دســت خود صادر کرده، باید این 

را نیز گفت که هیچ کارگردانی با تغییرات فیلمش 
نمی تواند موافق باشد که اگر این جور بود آن وقت 
او خودش آن را به شــکل دیگــری فیلمبرداری 
می کرد؛ اما در این عرصه اگر قرار اســت شــرایط 
برد- برد حاکم شود، نیاز به تعامل وجود دارد و این 
نیز جز کنار آمدن با شرایط با دادن کمترین هزینه 
نمی تواند باشــد؛ که در این شــکل می توان گفت 
شاه حسینی با پذیرش تغییرات بیشترین سود را 
کرده و فیلمش را از محاق درآورده و باریکه جویی 
برای بازگشت ســرمایه فیلم باز کرده است؛ این را 
نیز می دانیم و می دانید که نمی تواند نکته ای منفی 

در کارنامه کارگردان تلقی شود.
تغییرات فیلم چیست؟

اما واقعا خانه دختر در این سه  سال چه تغییراتی 
کرده؟ مدیر فیلمبرداری فیلم، مرتضی غفوری در 
این باره می گوید: زمانی که حرف و حدیث هایی به 
 وجود آمد که خانه دختر با شــرط تصویربرداری 
مجدد برخی از ســکانس ها اجازه اکران می گیرد، 
من ایران نبودم. از آنجا هم که نام فیلمبردار دیگری 
در پوستر و تیتراژ ذکر نشــده، پس تصویربرداری 
مجددی هم صورت نگرفته چرا که اگر قرار بر این 
اتفاق بود، حتما به من گفته می شد که یا خودم کار 
را تمام کنم و یا حداقــل از جایگزینی که برایم در 

نظر گرفته شده، مطلع باشم.
میثم مولایی، تدوینگر فیلم امــا به گفته کافه 
سینما از پاسخ به این سوال سر باز زده و می گوید: 
»طبق قرارداد اجــازه این را نداریــم که در مورد 
مسائل فیلم با هیچ رسانه ای صحبت کنیم.« رسانه 
اصولگرای نقد سینما اما ادعا کرده که نه تنها نکته 
مهمی حذف نشــده بلکه به وقاحــت فیلم اضافه 
هم شده است! نقد سینما درباره تغییرات فیلم به 
این موارد اشاره می کند: نسخه اکران شده تفاوت 
چندانی با نسخه جشنواره ندارد و حتی سکانسی 
که شائبه آزار دختر توسط پدر را ایجاد می کرد، نیز 
حذف نشده و فقط با یک نریشن نگاه های عجیب 
پدر توجیه شده است. ســکانس پزشکی قانونی و 
همچنین سکانس آزمایشگاه نیز که به موضوعی 
حساس و هنجارشــکن می پرداخت، حذف نشده 
اســت و تنها یک کلمه در یک دیالــوگ فرعی با 
واژه ای دیگر جایگزین شده است. نکته این که همه 
آنچه از فیلم حذف شده در تیزر یک دقیقه ای آن 
گنجانده شده است تا باز هم سازوکارهای قانونی 

مانند روند ساخت فیلم نادیده گرفته شود. 
درباره موارد دیگر که در فیلم بسیار موجز روایت 
شده و به ادعای برخی از منتقدان باعث الکن شدن 
فیلم است، هم باید گفت نحوه مرگ سمیرا از ابتدا 
مشخص نبود و حتی مشخص نشد که خودکشی 

بوده یا تصادف ناشی از ناراحتی یا ایست قلبی. 
فینال داستان

به هر حال در غوغای جماعتی که برخی از آنها 
در رسانه های مجازی از حذف یک ساعت گفته اند 
و برخی دیگر از اضافه شدن دقایقی به فیلم، نباید 
این نکته را فرامــوش کرد که خانــه دختر فیلم 
داستانگوی خوبی اســت که بی توجه به داستانی 
که از ســر گذرانده، می تواند اوقات خوشی را برای 
مخاطبانش رقم بزند. شاهد مثال هم رسیدن فیلم 
به باشگاه میلیاردی هاســت؛ آن هم در این زمان 
اندک و زیــر هجمه همه جانبه ای کــه حداقل در 

ظاهر سازمان یافته به  نظر می رسد.

 جمشید مشایخی
به دلایل متفاوتی بستری شد!

شهروند| یک بار دیگر خبری نگران کننده 
دربــاره یکی از بــزرگان ســینما و تئاتر این 
ســامان منتشر شد و خبردار شــدیم که روز 
گذشته جمشــید مشــایخی بازیگر با سابقه 
سینما، تئاتر و تلویزیون به دلیل ضعف شدید 
جسمانی به بخش سی سی یو منتقل و بستری 
شد. خبرگزاری ها و سایت های متعددی روز 
گذشــته از قول یکی از نزدیکان مشــایخی 
اعلام کردنــد که این بازیگر با نظر پزشــکان 
ممنوع الملاقات شده است.مهرداد خضرایی، 
وکیل جمشید مشایخی درباره وضع سلامتی 
این بازیگر به میزان گفت: جمشید مشایخی 
دیشب بر اثر ضعف شدید جسمانی و قند خون 
بسیار بالا به بیمارستان منتقل شد. پزشکان 
بعد از معاینه، ضعف شــدید جسمانی و قند 
خون بالا را دلیل وضــع وی اعلام کردند و در 
حال  حاضر این هنرمند پیشکسوت در بخش 
سی سی یو بیمارستان تحت مراقب است. فعلا 
منتظریم تا ببینیم نظر پزشکان چیست؛ اما به 
 طور کلی این بار وضع استاد وخیم تر از دفعات 
گذشته اســت و ایشــان در بخش هوشیاری 
مشــکل دارند.این البته تنها خبر منتشر شده 
درباره جمشید مشــایخی نبود. ایسنا هم در 
این مورد نوشــت که »ایــن هنرمند به دلیل 
مشکلات کلیوی به بیمارستان منتقل شده.« 
درواقع دلیل بستری شدن مشــایخی را این 
دو خبرگزاری به دو بیماری متفاوت نســبت 
داده اند.بعد از گذشــت چند ساعت از انتشار 
اخباری که در مورد وضع ســلامتی جمشید 
مشایخی منتشر شــد، اما خود این بازیگر با 
هوادارانش صحبت کرد: خوشــبختانه حالم 
نسبت به قبل بهتر شــده و وضع مناسب تری 

پیدا کردم.

 چگونه کارگردان جن گیر
 اعدامی را نجات داد

شهروند| ویلیام فریدکین از کارگردانان نسل 
قدیم سینماست. سازنده شماری از مشهورترین 
فیلم های تاریخ سینما ازجمله ارتباط فرانسوی و 
جن گیر؛ که در تمام دوران کاری اش قصه گفته؛ 
و حتی در این سن و سال هم دلبسته داستانگویی 
است. این فیلمســاز کهنه کار که این نکته را در 
کارگاهی که در جشــنواره لومیر فرانسه برگزار 
کرد، بیان داشت؛ اما فراموش نمی کند از امکانات 

حیرت انگیز سینمای مستند بگوید.
ورایتی در گزارشــی از مستر کلاس فریدکین 
می نویســد کــه یکــی از تکان دهنده تریــن 
صحبت های او دربــاره خاطره ســاخت اولین 
فیلمش مســتند مردم علیه پل کرامپ در  سال 
1962 بود؛ که درباره یک زندانی سیاهپوســت 
منتظر اعدام به نام پل کرامپ- که هم کشیش و 
رئیس زندان و هم خود کارگردان به بی گناهی اش 
ایمان داشــتند- بــود. ویلیام فریدکیــن به یاد 
می آورد آن پرونده را که »پلیس شیکاگو کرامپ 
را وادار به اعتراف کرده بود و دیگر امیدی به اثبات 
بي گناهی اش نبــود«؛ اما فریدکین امیدوار بود با 
ساخت این فیلم مستند بتواند زندگی کرامپ را 
نجات بدهد. در ادامه هم این فیلمساز برنده اسکار 
تعریف کرد که چگونه این فیلم توانست فرماندار را 
متقاعد کند که »سایه ای از شک و تردید بر پرونده 
حاکم اســت«؛ و چنین شــد که حکم مجازات 

کرامپ به حالت تعلیق درآمد. 
فریدکین داستان را اینگونه ادامه داد: آن جا بود 
که فهمیدم عجب ابزار قدرتمندی در دست دارم. 
بعد از آن  هم به  هالیوود رفتم. فریدکین 82ساله 
بعد از تعریف این داستان می گوید که تا آن زمان 
نمی دانست چگونه تکنیک های مستندسازی را 
در ساخت فیلم داستانی به کار بگیرد تا این که زد 

ساخته کاستا گاوراس را دید. 

دریچه اتفاق

حمیدرضا عظیمی| نام »ســرزمین مادری« 
هم برای »ســرزمین کهن« افاقه نکــرد و کلاف 
سردرگم این سریال باز نشد. چندی پیش مسئول 
روابط عمومی شبکه سه در یک گفت وگوی تلفنی 
با »شهروند« تعجب خود را از این سوال که »گفته 
می شود سریال سرزمین کهن دیگر پخش نخواهد 
شد، دلیلش چیســت؟« با اطلاع خود پاسخ داد و 
گفت: تا آن جا که من اطلاع دارم دو هفته دیگر این 
سریال پخش خواهد شد! آن ســوال هر چند یک 
گمانه بود اما با انتشار نامه شــورایی به نام شورای 
بازبینی سریال سرزمین مادری و تأکید آنها بر این که 
هم صلاح نیست سرزمین مادری از تلویزیون پخش 
شــود و هم کمال تبریزی باید از مردم عذرخواهی 
کند، آب پاکی روی دســت این سریال »پرهزینه« 
ریخته شــد و همــه از توقیف این ســریال تقریبا 

اطمینان حاصل کردند.
یک چالش دیگر

حالا اما یک چالش دیگر و این بار از درون مجلس 
برای ســریال ســرزمین مادری ایجاد شده است. 
چالشی که البته برخی از نمایندگان با آن مخالفند، 
اما احتمالا به دلیل حرمت همکارشان و چند موضوع 
دیگر کــه در مکالمات خصوصی بیــان می کنند 
و شــاید هم دلیلی برای ورود به مســائل قومیتی 
نمی بینند، تا زمان تنظیم این گزارش موضع جدی 
علیه آن منتشــر نشده اســت و احتمالا باید اعلام 
موضع رســمی را به روزهای آتی واگذاشــت، اما تا 
آن جا که با برخی از نمایندگان و تعدادی از اعضای 
کمیســیون فرهنگی صحبت شده، به صورت کلی 
با این تلقی مخالفت هایی وجود دارد. داســتان این 
چالش اما از نطق پیش از دستور نماینده بختیاری 
مردم ایذه کلید خورده اســت. هدایت الله خادمی 
دیروز در نشست علنی مجلس شورای اسلامی در 
تذکر شفاهی خطاب به رئیس سازمان صداوسیما 
گفت: »به رئیس سازمان صداوسیما تذکر و هشدار 
می دهم که فکر پخش مجدد سریال ضد ملی و زشت 

»سرزمین کهن« را از سر بیرون کند، چه دستی در 
کار است که به یکی از ســران مشروطه و به یکی از 
اقوام بزرگ و ولایی توهین و تهمت می زنند و آرامش 

آنان را می گیرند.«
او افزود: »این سریال تفرقه انگیز که در مدیریت 
قبلی صداوسیما تهیه و پخش شد، آن قدر زشت و 
توهین به یکی از سرداران مشروطه، قوم بختیاری 
و لر بود که متوقف شد، اما متاسفانه گویی گروهی 
درصدد بر هم زدن آرامش مردم و کمک به دشمنان 
نظام، رهبری معظم له و کشور دارند، تصمیم دارند 
این ســریال را تحت نام »سرزمین مادری« پخش 
کنند آن هم در زمانی که کشور نیاز به آرامش و اتحاد 

همه اقوام دارد.«
نباید بنا را به هم زد

از سوی دیگر اما بیرانوندی، نماینده مردم خرم آباد 
و یکی از »لر« زبانان مجلــس، درباره این اظهارنظر 
گفته است:   نباید کل بنایی را به دلیل جزء ناموزونی 
از آن خــراب کرد؛ با این اســتدلال به نظر من باید 
پخش این سریال که دو قسمت از آن نمایش داده 
شده اســت، از سر گرفته شــود چراکه هزینه های 
 زیادی برای ســاخت و تولید ایــن اثر هنری صرف

 شده است.
نماینده مردم خرم آبــاد و دوره چگنی در مجلس 
شورای اســلامی با بیان این که درخصوص پخش 
این ســریال در جلســه مجمع نمایندگان استان 
لرستان بحث کوتاهی مطرح شــده است، افزود: به 
دلیل برخی حساسیت ها، اصلاحات صورت گرفته 
درخصوص این ســریال تلویزیونی کافی نیست و 
نتوانسته نظرات را به خود جلب کند؛ لذا باز هم نکاتی 
برای اصلاح در این مجموعه تلویزیونی وجود دارد که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامــه داد: جزییات مــورد نظر نمایندگان و 
نخبگان بختیاری باید در بازنگری سریال »سرزمین 
کهن« مــورد توجه قرار گیرد البتــه به اعتقاد من 
انتقادها درخصوص این ســریال بایــد در محافل 
و جلســات خصوصی مطرح شــود نــه این که در 
تریبون های عمومی اعلام شود و حساسیت ها را در 

این خصوص بالا ببرد.
بیرانوندی بــا بیان این که در میــان نمایندگان 
لر مجلس نســبت به پخش یا عدم  پخش سریال 
»سرزمین کهن« اجماعی وجود ندارد، اضافه کرد: 
قصد داریم پیش از نهایی شدن تصمیم درباره پخش 

یا عدم پخش سریال با دست اندرکاران آن ازجمله 
کمال تبریزی، کارگردان و مسئولان صداوسیما در 
این خصوص نشست داشته باشیم و توضیحات آنها 

را بشنویم.
کمال تبریزی اما همچنان سکوت کرده است و به 
»شهروند« گفته که درحال حاضر تمایلی به صحبت 

درباره این موضوع ندارد.
نمایندگان مجلس اما فی الحال نمی خواهند به این 
موضوع که قومیتی تلقی می کنند، وارد شوند. یکی از 
آنها به »شهروند« گفته است: دو سال دیگر انتخابات 
مجلس شورای اسلامی است، بنابراین برخی ممکن 
است با طرح این موضوعات قومیت درصدد باشند 
که به آن سو نیم نگاهی داشته باشند، والا این سریال 
از محل بیت المال ســاخته شده و باید پخش شود. 
نمی شود چند میلیارد پول را دور ریخت و گفت که 
مثلا به فلان فرد توهین شده است. باید بپذیریم برای 
هر کدام از این روایت ها ممکن است اسنادی وجود 
داشته باشد و تیم سازنده هم آدم های بی نام و نشان 
نیستند که کارشان را بلد نبوده باشند. آنها حتما برای 
هر کدام از دیالوگ های خود، سند تاریخی دارند یا 

مشابهت سازی کرده اند.
این چندمین بار است که سرزمین کهن با چالش 
مواجه می شود. سریال »سرزمین کهن« در زمان 
ریاست عزت الله ضرغامی ســاخته شد و در اواخر 
مدیریت او روی آنتن رفــت. یکی از دیالوگ های 
این سریال واکنش تند اقوام بختیاری  را برانگیخت 
و این موضوع باعث شــد که ضرغامی با حضور در 
میان معترضان و پوشیدن لباس بختیاری ضمن 
دلجویــی از این افــراد، با انتشــار نامه ای ضمن 
عذرخواهی از بختیاری ها اعلام کند که پخش این 
سریال متوقف خواهد شد. با روی کار  آمدن مدیران 
جدید در ســازمان صداوســیما فصل سوم این 
مجموعه جلوی دوربین رفت و قرار بود از جمعه دو 
هفته پیش روی آنتن برود که این اتفاق تاکنون رخ 

نداده است.

چالش های نوبه نو برای سرزمین کهن

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

وقتی حسام نواب صفوی 
رازگشایی می کند!

نواب صفوی که یک  شهروند| حسام 
زمانی بــه خاطر تیــپ و قیافه و گاهی 
هم بازی هایش برای مردم شناخته شده 
بود، این روزهــا قابلیت های جدیدی را 
هم به داشته های پیشینش اضافه کرده 
است؛ و این آپشن جدید چیزی نیست 
جز اظهارنظرهای شگفت انگیز. نمونه اش 
جدیدترین ســخنان ایــن بازیگر؛ که 
تیتروار به آنها اشاره می کنیم و می گذریم. 
او ضمن اشــاره به این که »هیچ اصراری 
برای شبیه شــدن به الویس پریسلی 
ندارم« گفت که »در لباس و پوششم برای 
این از رنگ سیاه و سفید استفاده می کنم 
که سیاه و سفید باید با هم برابر باشند و 
این مخالف نژادپرستی است«! او همچنین 
با گفتن این نکتــه که »فیلم اخراجی ها 
معادل پول الان حدود ۶۵ میلیارد تومان 
فروخت« درباره معیارهایش برای ازدواج 
افزود که »بازیگری کار ســختی است و 
وکالت هم کار ســختی است و من باید 
محرم اسرار مردم باشم، بنابراین همسر 

آینده من باید اینها را متوجه بشود«.
در بخشی دیگر از گفت وگو نواب صفوی 
گفت: من اول می خواستم خواننده بشوم 
اما بعد پشیمان شــدم و تصمیم گرفتم 
بازیگر شوم و باز تصمیمم عوض شد و به 
سمت حقوق آمدم. من برای همه کارهایی 
که می کنم، تحصیــات آکادمیکش را 

دارم.
یکی از مسائلی که حیف است از قول 
حسام نواب صفوی نقل نشود، ماجرای 
تعطیل شدن شبکه فارسی وان است که 
این بازیگر می گوید: بسته شدن شبکه 
فارسی وان از طرف من بوده. او همچنین 
درباره یکــی از مجریان شــبکه های 
خارج نشین گفت که آن مجری)سالومه( 
در حدی نیســت که از او شکایت کنم و 
حیف است از رسانه ملی برای اباطیل این 

افراد استفاده کنیم.

  تقلای نائومی واتس
 برای بازگشت به قله!

نائومی واتس، بازیگر   شــهروند| 
تحسین شده فیلم هایی چون 21گرم 
و کینگ کونگ روزهــای پرکاری را 
سپری می کند. این بازیگر که زمانی 
از ستارگان  هالیوود بود و چند سالی 
می شــد به حاشــیه  هالیوود و بازی 
و ســریال های  فرعی  نقش های  در 
تلویزیونی رانده شــده بود، این چند 
وقت اخیر نه تنها در فیلم های کتاب 
هنری و قلعه شیشه ایفای نقش کرده 
که برای تسریع بازگشــت دوباره به 
روانشناسانه  فیلمی  اوجش  روزهای 
با عنوان ساعت گرگ را تهیه می کند 
و در عین حــال در این فیلم به عنوان 
بازیگر جلوی دوربین می رود. ورایتی 
در این باره نوشته که واتس در این فیلم 
در نقش یک چهره مشهور فرهنگی 
که همه چیــز دارد اما از دنیای بیرون 
فاصله گرفته اســت، بازی می کند. 
او در روند عــادت کردنش به زندگی 
در انزوا با عذابی غرورآمیز دســت 
به گریبان اســت که موجب می شود 
ضعف هایش را کشف کند. این فیلم را 
که تولیدش اواخر امسال در نیویورک 
شروع می شود، همچنین گفته شده که 
حسی از تنش موجود در آثار هیچکاک 
را یادآوری می کند، آلیســتر بنکس 
گریفین با حمایت انستیتو ساندنس 

کارگردانی می کند. 
واتس کــه بازیگر ســریال کولی 
نتفلیکس نیز هست و در این سریال 
در نقش یک روانکاو ظاهر شده، اول بار 
وقتی دیوید لینچ او را به عنوان بازیگر 
اصلی فیلم جــاده مالهالند انتخاب 
کرد، ستاره شد. بعد از آن هم 21 گرم، 
غیرممکــن و کینگ کونگ پایه های 
شهرت او را مستحکم تر کردند. گفتنی 
است، واتس نامزدی اســکار را برای 

غیرممکن و21 گرم در کارنامه دارد.
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»شهروند« بررسی می کند: تمام ماجراهای خانه دختر از تولید تا توقیف

سوختن خانه دختر
  شهرام شاه حسینی، محمد شایسته، مرتضی غفوری و... از فیلم خانه دختر گفته اند

  در شرایطی که معترضان به سوختن فیلم خانه دختر اشاره می کنند، بی این که بخواهیم مضرات سانسور را نادیده بگیریم
 باید گفت خانه دختر فعلی یک فیلم کامل است 


